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NAGYSZOMBAT                                          A év               1– 4 oldal 

 

Olv.: Kiv 14,15-15,1 – Róm 6,3-11 – Mt 28,1-10 

Az asszonyok a sírnál 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

Tűzszentelés az udvaron    
                        

Kedves Testvérek! Tegnap a szertartást a keresztény ember szomorúsága itatta át, Jézust 
megölték! Ezen a mai napon nagyszombati csendben gondolunk Jézus művére, várjuk 
ígéreteinek beteljesedését! Sötétben nem lehet élni, sötétben nem tudunk tájékozódni!  
 

Világosságért esedezünk! 

A tűzszentelés a világ Világosságára utal! 

A világ Világossága mutatja nekünk az utat! 

 

Ezzel a szertartással kezdjük új életre hívó húsvéti ünneplésünket! Ezen az éjszakán Urunk 
Jézus Krisztus a halálból életre támadt! Az Egyház meghívja az egész világot, a világon 
szerteélő gyermekeit, hogy virrasszanak és imádkozzanak! Ha így emlékezünk Urunk 
húsvétjára, Igéjét hallgatjuk, halálát és feltámadását megünnepeljük, akkor remélhetjük, hogy 
halálunkban győzelmének részesei leszünk, vele együtt új életet élhetünk!  

 

Húsvéti gyertyagyújtás az udvaron     
                       

Mindenható Isten! Kérünk, jöjjön le ezekre a tömjénszemekre bőséges áldásod áradása! 
Ennek az éjszakának fényét gyújtsd meg nekünk láthatatlan Újjáteremtő, hogy ez a 
fényáldozat, melyet ezen az éjszakán meggyújtunk, a te titokzatos világosságodtól kapja meg 
ragyogását! Házainkban pedig, ahová a megszentelő jelből – fényből - elviszünk, űzze el az 
ördög csalárdságát, közvetítse fényességed erejét a mi Urunk Jézus Krisztus által!  
Szentséges és dicsőséges sebhelyei által őrizzen és védjen minket az Úr Krisztus! 

 

+  A M E N  + 
 

Szentmise bevezetése  
Krisztus világossága! Istennek legyen hála! 

 

Kedves Testvérek! Ez a fényünnep felhívja figyelmünket arra, hogy szükségünk van 
világosságra ahhoz, hogy a legnagyobb igazságot felismerjük! Egy rabbi föltette a kérdést 
tanítványainak: Mikor jön el a hajnal? A tanítványok különböző, szellemesebbnél 
szellemesebb válaszokat adtak. A válaszok nem voltak elegendők! A válasz a rabbi szívéből 
született: Akkor jön el a hajnal, amikor a másik ember arcán felismered a testvéredet! 

Kellenek a fények! A legfontosabb: Krisztus igazság, aki a világ világossága! 

Ez a húsvét erre az igazságra figyelmeztet bennünket! 

 

Arra van szükségünk,  
hogy egymásban testvérekre találjunk! 
Testvérekként fogadjuk el egymást! Szeressük egymást!  
Építsünk egymással közösséget!  
Ez a világ rendje! Ez a megváltottak igazsága! 
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Ezen az estén nagy igazságokra szeretnénk figyelni, mindenekelőtt a Teremtő Isten megmentő 
igazságára! Isten szabaddá tesz bennünket, mert szövetségeseket keres, szövetséget csak 
szabad emberek köthetnek! Isten megszabadít bennünket kicsinyes önmagunktól! Isten 
megszabadít bennünket önző világunkból, mert azt akarja, hogy szeretetben és békében 
építsük életünket és világunkat! 
 

Igeliturgia – Olvasmányok 

Az üzenet nekünk szól! Az igazság minket szeretne gazdagítani! Mindez Isten szívéből 
származik, aki szereti az embert! Istennek dicséretet szeretnénk zengeni, az új élet dicséretét! 
Megszólal az orgona és a harangok! Dicsőség… 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Aki ma rádiót hallgatott, televíziót nézett, sokszor hallhatta: húsvét a 
keresztények legnagyobb ünnepe! Igen nagyobb, mint karácsony, bár éppen az ajándékot váró 
gyerekek miatt a karácsony közelebb van a szívünkhöz. Mi felnőttek tudjuk, hogy a 
legnagyobb ajándék nekünk mégis Krisztus, az értünk Emberré lett Isten Fia! Legnagyobb 
ünnepe a keresztényeknek? Aprócska korrekciót tehetek:  
 

Az ünnepe a keresztényeknek! 

Húsvét nem a legnagyobb ünnep, 
hanem az ünnep! 

 

Minden vallási, keresztény ünnepünk a húsvétból eredezik! Minden alkalommal, amikor 
összegyűlünk, akkor a húsvétra hivatkozunk, húsvétra, amely az új élet ünnepe! Oly sokszor 
hallottuk a másik oldalról átkiabálóktól: Az Egyház maradi! A keresztények mindig az 

események után kullognak! Mintha elfelejtenék mindazt az ajándékot, amit a 
kereszténységtől, az Egyháztól kapott a világ!  
 

Az Egyház mindig megújulásra szorul  
Jól tudja ezt a keresztény közösség minden tagja! Egyedül a Katolikus Anyaszentegyház 
tagjai azok, akik tudatában vannak annak, hogy az ember gyarló és esendő! Nincs okunk 
semmire se hivatkozni! Törékeny cserépedényben hordozzuk az üdvösségünket! Naponta 
kezdünk új életet, mert minden nap meghozza számunkra sajnos a maga csalódásait, 
meghozza a bűneinket, a mulasztásainkat. Minden egyes nap ígérettel kezdődik, hogy az 
ember az Isten irgalmából, az Isten szeretetéből újjászülethet, új életet kezdhet! 
 

A húsvéti új élet 
Jézus nagyon sok paradoxonnal – ellentmondással, látszólag képtelenséggel - áll elénk, 
amikor tanít.  Így sokkal inkább kiemelkedik Jézus üzenete, tanítása! Húsvét paradoxonja azt 
jelenti, hogy a húsvéti élet új élet! 
  

A húsvéti új élet 
nem egy másik világban elérendő jutalom! 

Ez az új élet a húsvét hitének ajándéka! 

 

Ahogy a keresztségben történt: eltemetkeztünk a halálba, hogy új életre támadjunk! 
Meghaltunk a bűnnek, hogy új életet éljünk! Húsvétkor erről az új életről kell gondolkodnunk, 
erről kell elmélkednünk! Senki sem mondhatja azt, hogy bűntelen!  
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Mindenki tudhatja, aki Istenhez tartozik, 

hogy újra és újra föltámaszthatja lelkében az új élet hitét! 

 

A mi egyetlen ellenségünk a világon a bűn!  
A bűn ráterpeszkedik emberi kapcsolatainkra!  
Ezen kell elgondolkodnunk:  

Az emberi élet az emberi kapcsolatok világa!  
 

A mi életünk az emberi kapcsolatokban kell, hogy újjászülessen! 

 

Napokban olvastam II. János Pál pápának 2005-ben elhangzott szentbeszédében ezt a 
mondatot: Az ember vagy valakiért él, vagy nincs is emberi kapcsolata! Meg kell 
szabadulnunk önmagunktól! A bűn az, amikor az ember önmagának mindennél és 
mindenkinél fontosabb! Ha ez rátelepedik az életünkre, akkor nincs közünk egymáshoz, akkor 
egymástól semmit se várhatunk! Reménykedünk! Hinni próbálunk, egymást hitegetjük!  
 

Húsvét hite, húsvét új élete azt jelenti, 
hogy az ember megszabadult a haláltól! 

 

A halál az, amikor az ember  
csak magára gondol és csak magának él!  
Az új élet azt jelenti, hogy az ember  
ebből a helyzetből kikeveredik. 

  Ha lassan, bukdácsolva is, 
 de odafordul a másik emberhez! 

Élteti a másik embert! Mellesleg él is belőle!  
 

Húsvétkor ezt az új életet ünnepeljük! 

Ez a mi feltámadásunk! 

Ez avatja mássá az emberi kapcsolatainkat  
és formálja, alakítja a világ arculatát! 

 

Lehet-e keresztény önazonosságról beszélni 
2017-ben sajátos helyzetbe kerültünk mi keresztények Magyarországon, Európában. Mintha 
megtorpantunk volna, mintha az önazonosságunkkal, az identitásunkkal lennének gondjaink, 
problémáink! 

Lehet-e keresztény önazonosságról beszélni, 
amikor az individualizmus, a perszonalizmus grasszál és uralkodik, 

amikor a laicitás és az ateizmus meghatározza az emberek gondolkodását! 

Lehet-e önazonosságról beszélni? 

Ebben az esztendőben, ezen a húsvéton ezt komolyan kell vennünk, 
mert fenyegetettek vagyunk! 

Fenyegetettek vagyunk egyenként is, közösségként is, 

de az egész Európa közösségét illetően is! 

 

Az önazonosságunkkal van probléma 

Nagyböjtben többször is előhoztam ezt a kérdést: Az önazonosságunk kérdése lelkiismereti 
kérdés és erkölcsi kérdés! Keresztény gondolkodók mondják: keresztény önazonosságról nem 

is lehet beszélni lelkiismeretesség és erkölcsi tudatosság nélkül! 
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A lelkiismeretesség a felelősségtudatot ébreszti bennünk, felelősséget elsősorban egymásért. 
Az erkölcs az egészséges lélek világa: értékeink vannak, értékekhez ragaszkodunk! Ezek az 

értékek határozzák meg törekvéseinket, egyéni kapcsolatainkat! Önazonosság kérdései!  
 

Európa, sajnos mi magyarok is beletartozunk ebbe a fájdalmas felismerésbe: Európa 
elveszítette az önazonosságát! Oly sokszor hallja az ember, hogy az európai értékekhez 
ragaszkodni! Mondaná már meg egyszer valaki, mik ezek az európai értékek? Mik az új 
értékei Európának? Mondaná meg egyszer valaki! Igen, szabadság, egyenlőség, testvériség, 
emberi jogok, emberi méltóság kérdése stb. stb. stb. 
 

Mik ezek az európai értékek akkor, 

amikor elhagytuk a keresztény identitásunkat, 
amikor a keresztény gyökereinket kitéptük! 

 

A keletiek számára a vallás nem magánügy  
Nemrégen járt itt a Szír pátriárka és fölvetette a kérdést: Európa egyáltalán képes-e befogadni 

a menekülteket, az üldözötteket? Fájdalmasan azt állapította meg, hogy nem, mert Európa 
keresztény önazonossága hiányzik! Keresztény identitás nélkül a befogadás kérdéses! Arról 
nem is beszélve, hogy azok, akik ide jönnek Európánkba, az országunkba, azok a menekültek 
nem tudnak mit kezdeni olyan Európával, ahol a vallás magánügy! A keletiek számára a 
vallás és a politika összetartozik! A vallás nem magánügy!  

 

Integrálódhatnak-e azok az emberek, 

akik számára a vallás a legfontosabb, legmeghatározóbb tényező? 

Integrálódhatnak-e ateista, civil, a vallást, 
a kereszténységet magánügyként kezelő Európában? 

 

Ebben az esztendőben nekünk a keresztény önazonosságunkon kell elgondolkodni! A 

vallás, a keresztény értékeink, a keresztény igazságok, a lelkiismereti határozottság mennyire 
tartozik hozzá az életünkhöz? Vagy mi is ennek a civil, individualista, perszonalista 
Európának hódolunk! Azt kérte egy másik Szír érsek, ne hagyjatok elpusztulni bennünket! 
Gondoljatok ránk! Emlegette még Szent Pál gondolatát is: Ne sajnáljátok azt, hogy mi 
szenvedünk! A szenvedés hozzátartozik az életünkhöz! Mi a megpróbáltatásokban 
kitartottunk! Segítsetek! Mentsetek meg bennünket!  

 

Ebben a kaotikus helyzetben ünnepelünk mi húsvétot! 

Ünnepeljük az új életet! 

 Mi a megmaradásunk záloga? 

Isten segítsen bennünket,  
hogy visszataláljunk az értékeinkhez! 

Isten segítsen bennünket,  
hogy az új élet, - amely a mi áldozatainkból születik - 
valóban újítson meg külön-külön mindegyikünket! 

Annyit ér az életünk, amennyi áldozatot tudunk hozni egymásért! 

Imádkozzunk azért, hogy ez a keresztény szemlélet 
új lehetőséget hozzon el számunkra 

ebben a kiszolgáltatott helyzetünkben! 

 


